

[Text]

ment orientation programs for immigrant women and providing child care along with that, because we think that is important.

I guess our basic concern in terms of the child care issue stems from our goal which is to have people who come here become successfully participating and contributing members of our society. That is where child care plays a very important role, not only for the parents so they can access educational and employment opportunities, but also for the children so they can become integrated.

I will not speak for very long, but I am speaking primarily in support of the brief presented to you on early childhood education in the multicultural society that was presented by *Preschool Multicultural Services* and *Preschool English as a Second Language Committee*, or *PRESL*, as we call it, and *Pacific Immigrant Resources*.

I feel that brief is well researched and has the main points that we are primarily interested in. So very briefly on that, as I see it in terms of the multicultural education, the important components are for young children for whom English is not a first language to be able to learn English so they can function well. The other important aspect in multicultural education is, I guess, the multicultural curriculum in the pre-school, so that other children appreciate the culture from which this child comes and that all the children recognize the diversity and the richness of our Canadian heritage and culture. I think those kinds of things are very important for the development of self esteem and identity of a child.

Margaret is very well aware that in the Vancouver School Board system, almost half of the children have English as a second language.

• 1030

Demographically Canada is changing fairly significantly over the years with more visible minority people and many more people from various other cultures. We need immigration because, as you know, our birth rate is 1.6 or 1.7; it is not enough to maintain our population. So I feel that it is extremely important that our society take recognition and cognizance of the importance of other communities and cultures here and that we do our utmost to assist successful adaptation and celebration of that.

So a main issue—and I think you have probably heard that before—is universal access to quality child care, and that involves standards and enforcement of standards and supports for quality child care.

It is often said that child care is expensive or perhaps not affordable for some families and, on the other hand, that staff who work in child care services are underpaid so it seems to me that gap between service users and service providers is an important area for government to come into and provide support to early childhood education.

[Translation]

pour les immigrantes ainsi que des garderies, parce que nous pensons que c'est important.

Si nous nous intéressons à la question des garderies d'enfants, c'est parce que notre objectif est de faire de ces nouveaux venus des membres actifs et dynamiques de notre société. C'est là que les garderies d'enfants ont un rôle très important à jouer, non seulement pour les parents qui peuvent ainsi profiter des possibilités d'éducation et d'emploi, mais aussi pour les enfants qui peuvent ainsi s'intégrer.

Je ne ferai pas de longs discours. Je veux surtout exprimer mon approbation pour l'exposé sur l'éducation des jeunes enfants dans une société multiculturelle, qui vous a été présenté par *Preschool Multicultural Services*, *Preschool English as a Second Language Committee* (*PRESL*) et *Pacific Immigrant Resources*.

Je trouve que cet exposé est bien documenté et qu'il contient l'essentiel des questions qui nous intéressent. En bref, pour ce qui est de l'éducation multiculturelle, l'essentiel est pour les jeunes enfants qui n'ont pas l'anglais comme première langue de pouvoir l'apprendre afin de bien se débrouiller. Le deuxième aspect important, me semble-t-il, de l'éducation multiculturelle est le programme multiculturel des écoles maternelles afin que les autres enfants apprécient la culture d'origine de chacun et que tous reconnaissent la diversité et la richesse de notre culture et de notre héritage canadien. Je pense que cela est très important pour le développement d'un amour-propre et d'une identité chez l'enfant.

Margaret sait très bien que dans les écoles du *Vancouver Preschool Board*, pour près de la moitié des enfants, l'anglais est la deuxième langue.

Sur le plan démographique, le Canada connaît avec le temps d'importants changements; on peut voir davantage de minorités ethniques et beaucoup plus de personnes provenant de diverses cultures. Nous avons besoin de l'immigration parce que, comme vous le savez, le taux de natalité est de 1,6 ou 1,7; ce n'est pas suffisant pour garder la population à son niveau actuel. J'estime donc qu'il est très important que notre société reconnaisse et apprenne à connaître l'importance des autres communautés et cultures existant dans notre pays et que nous fassions tout notre possible pour les aider à bien s'adapter et à s'en féliciter.

La principale question—j'imagine que vous l'avez déjà entendue—est l'accès pour tous à une garde d'enfants de qualité. Or, il doit y avoir des normes, lesquelles doivent être appliquées, et un financement adéquat pour une garde d'enfants de qualité.

On dit souvent que la garde d'enfants est chère ou peut-être qu'elle dépasse les moyens de certaines familles, et d'autre part, que le personnel des garderies est sous-payé; il me semble que ce fossé entre les usagers et les fournisseurs de ces services justifie une intervention du gouvernement pour venir en aide à l'éducation des jeunes enfants.